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geOdeTO, zAdBAJ O   PResTiż zAWOdu!
Motywem przewodnim tegorocznego Walnego Zgromadzenia Geo-
dezyjnej Izby Gospodarczej (Warszawa, 13 kwietnia) było podnie-
sienie prestiżu zawodu geodety przez polepszenie obsługi zlece-
niodawców. Odbyły się także przedterminowe wybory nowego 
prezesa, a uchwalona zmiana statutu otwiera drogę do planowa-
nego od dłuższego czasu połączenia z Zachodniopomorską Geode-
zyjną Izbą Gospodarczą.

delegaci Walnego zgroma-
dzenia wnioskują, aby organy 
geodezyjnej izby gospodar-
czej w bieżącej kadencji zaję-
ły się następującą tematyką:
1. należy dążyć do zmiany 
przepisów umożliwiających 
wydawanie standardów tech-
nicznych bezpośrednio przez 
głównego geodetę kraju, tak 
aby podstawowe standardy 
z zakresu geodezji gospodar-
czej ukazały się w ciągu naj-
bliższych dwóch lat.
2. Trzeba podjąć działania 
skierowane do ministra spra-
wiedliwości o zainicjowanie 
prac nad wprowadzeniem 
zmian w ustawie z 6 lipca 
1982 roku o księgach wie-
czystych i hipotece skutku-
jących poszerzeniem kręgu 
osób uprawnionych do za-
poznania się z aktami ksiąg 
wieczystych o geodetów 
sporządzających dokumen-
ty dotyczące regulacji prawa 
własności nieruchomości oraz 
biegłych sądowych z zakre-
su geodezji opracowujących 
opinie dla potrzeb sądów, 
prokuratur i kancelarii komor-
niczych.

WniOski z XiX WAlnegO zgROMAdzeniA gig
3. konieczne jest poczynie-
nie starań zmierzających do 
poszerzenia kręgu podmio-
tów uprawnionych do wyko-
nywania prac scaleniowo-wy-
miennych o przedsiębiorców 
prywatnych. Właściwą formą 
wystąpienia w tej sprawie jest 
skarga konstytucyjna na pod-
stawie art. 79 konstytucji RP 
na zapis art. 3 ust. 4 ustawy 
z 26 marca 1982 roku o sca-
leniu i wymianie gruntów 
ograniczający wolność i pra-
wa przedsiębiorców prywat-
nych posiadających upraw-
nienia zawodowe z zakresu 5 
w dziedzinie geodezji i kar-
tografii.
4. Możliwie pilnie należy spo-
wodować zmianę przepisów 
w taki sposób, aby upoważ-
nić geodetów uprawnionych 
do sporządzania urzędo-
wych dokumentów, które wy-
konawca tworzy osobiście 
(np. mapa i opracowania do 
celów prawnych, mapa do 
celów projektowych, projekty 
podziałów), bez koniecznoś-
ci potwierdzenia ich przez 
urząd publiczny. należałoby 
sporządzić pełną listę tego 

typu opracowań i umieścić 
ją w Prawie geodezyjnym 
i kartograficznym.
5. W związku z tym, że geo-
deci uprawnieni ponoszą 
pełną odpowiedzialność za 
wykonane opracowania geo-
dezyjne i kartograficzne skła-
dane do Odgik, proponuje 
się likwidację kontroli tech-
nicznej przez Odgik.
6. Proponuje się wystoso-
wanie pisma do Rzecznika 
Praw Obywatelskich o wyda-
nie opinii na temat zgodnoś-
ci z konstytucją RP rozpo-
rządzenia w sprawie opłat 
za czynności geodezyjne 
i kartograficzne.
7. W pierwszej kolejności ko-
nieczne jest wystąpienie do 
MsWiA o możliwości prawne 
tworzenia samorządów za-
wodowych. następnie należy 
podjąć prace nad projektem 
ustawy powołującej krajową 
Radę izby geodetów jako 
krajowego samorządu za-
wodowego z zachowaniem 
ducha ustawy o mierniczych 
przysięgłych z 1925 r. 
W tym celu proponuje się 
przygotowanie i zorganizo-

wanie konferencji przedstawi-
cieli wszystkich geodezyjnych 
instytucji wyższej użytecznoś-
ci z udziałem przedstawicieli 
gugik.
8. Wskazane jest zorganizo-
wanie pomocy członkom izby 
w sprawach spornych z urzę-
dami, Odgik-ami, a także 
z instytucjami organizującymi 
przetargi. 
9. konieczne jest wystąpienie 
do ggk z wnioskiem doty-
czącym problemów wystę-
pujących na terenie miasta 
gdańska i powiatu gdań-
skiego przy przyjmowaniu 
operatów do zasobu geode-
zyjnego i kartograficznego 
(terminowość i procedury).
10. Podobnie jak do staro-
stów, należy wystąpić do kole-
jowych Odgik-ów z prośbą 
o zaniechanie praktyk pobie-
rania od firm geodezyjnych 
opłat opartych na bezpod-
stawnie wydanych cennikach.
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W alne Zgromadzenie GIG 
odbyło się tym razem nie-
co wcześ niej niż zwykle 

(w kwietniu, a nie w czerwcu) ze wzglę-
du na styczniową rezygnację Wojciecha 
Mateli z funkcji prezesa. Konieczne by-
ło jak najszybsze wybranie nowego sze-

fa oraz uzupełnienie składu Rady Izby 
(dotychczasowi członkowie to: Jan Po-
łeć, Krzysztof Rogala i Karol Sołtysiak). 
Na czele Izby stanął wybrany jednogłoś-
nie Bogdan Grzechnik (pełniący do-
tychczas obowiązki prezesa). Nowymi 
członkami Rady Izby zostali: Rafał Pięt-
ka, Władysław Baka, Aleksander Świą-
tecki, Roman Kasprzak i Wojciech To-
karski.

W minionej kadencji Izba odno-
towała kilka sukcesów. Pozy-
tywny skutek odniosło skiero-

wane w marcu do wszystkich starostów 
i prezydentów miast pismo z prośbą o za-
niechanie pobierania w ośrodkach do-
kumentacji geodezyjnej i kartograficz-
nej (ODGiK) nieuprawnionych opłat na 
podstawie lokalnych cenników. Ponadto 
GIG wspierała kilkunastu przedsiębior-
ców występujących do sądów o zwrot ta-
kich bezpodstawnie naliczonych opłat. 
Uzyskano już prawomocne postanowie-
nia o zwrocie znacznych kwot, łącznie 
z odsetkami, za okres 10 lat.

Izba opiniowała także projekty prze-
pisów prawnych. Dotychczasowe zaan-
gażowanie członków nie pozwoliło jed-
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nak na opracowanie własnych – choćby 
jednostkowych – propozycji. W zakresie 
organizacji szkoleń i sympozjów aktyw-
ność Izby wyraźnie wzrosła w ostatnich 
trzech miesiącach, co przełożyło się na 
znaczącą poprawę trudnej sytuacji fi-
nansowej organizacji. Uruchomiona 
została nowa strona internetowa, a dla 
członków Izby wynegocjowano zniżki 
przy zakupie sprzętu geodezyjnego i in-
nych produktów. 

Wielu problemów, szczególnie tych od 
lat nękających geodetów wykonawców, 
nie udało się jednak rozwiązać. Ponadto 
niepowodzeniem (głównie finansowym) 
zakończyła się podjęta w poprzedniej ka-
dencji próba zatrudnienia menedżera na 
stanowisku dyrektora Biura Izby. 

z asadnicze trudności w geodezji 
– zdaniem członków GIG – wyni-
kają z braku samorządu zawodo-

wego i standardów technicznych. Me-
moriał w sprawie powołania samorządu 
przedstawił Władysław Baka (członek 
Izby, a  jednocześnie przewodniczący 
zarządu Stowarzyszenia Firm Geode-
zyjnych Ziemi Andrychowskiej). Pre-
zentując rozwiązania legislacyjne i or-
ganizacyjne, zaproponował zwołanie 
w sprawie utworzenia samorządu kon-
ferencji wszystkich organizacji geode-
zyjnych z udziałem przedstawicieli GU-
GiK. Na brak silnej reprezentacji zawodu 
zwracał też uwagę m.in. Jacek Włodek, 
do jej utworzenia zachęcał Edward Me-
cha. Wypowiedzi na temat samorządu 
było więcej, a podjęcie działań w kierun-

ku jego powołania zostało ujęte jako je-
den z ważniejszych wniosków przyję-
tych przez członków Izby.

Kolejny postulat dotyczył standar-
dów zawodowych, które są niezbędne 
do usprawnienia współpracy geodetów 
z ośrodkami dokumentacji geodezyjnej 
i kartograficznej, czyli w rezultacie do 
poprawy obsługi zleceniodawców. Sta-
rania wykonawców o wydanie takich 
standardów od lat nie znajdują zrozu-
mienia w Głównym Urzędzie Geodezji 
i Kartografii. Jedną z barier jest kłopot ze 
znalezieniem drogi prawnej do ich wy-
dania, drugą zaś to, że... jeszcze ich nie 
opracowano. Bogdan Grzechnik zapo-
wiedział, że członkowie Izby przygotują 
na próbę kilka z blisko 20 niezbędnych 
standardów i przedstawią je głównemu 
geodecie kraju.

g dyby standardy techniczne 
wydano, łatwiej byłoby zre-
alizować kolejny postulat wy-

konawców – dotyczący likwidacji kon-
troli przez ODGiK-i. Spośród licznych 
wniosków przedsiębiorców (pełna lista 
na s. obok) warto jeszcze przytoczyć po-
szerzenie kręgu podmiotów uprawnio-
nych do wykonywania scaleń. Temat ten 
jest stale aktualny, szczególnie w kontek-
ście pieniędzy unijnych przeznaczonych 
na scalenia, które mogą zostać niewyko-
rzystane ze względu na niewydolność 
wojewódzkich biur geodezji i terenów 
rolnych.

W związku z planowanym połącze-
niem GIG z Zachodniopomorską Geo-

dezyjną Izbą Gospodarczą uczestnicy 
Walnego Zgromadzenia uchwalili no-
wy statut, który to umożliwia, gwaran-
tując jednocześnie regionom dużą nieza-
leżność (w tym także finansową). Teraz 
piłeczka jest po stronie członków ZGIG, 
którzy spotkają się w czerwcu na swoim 
Walnym Zgromadzeniu i podejmą decy-
zję w sprawie ewentualnego połączenia 
obu organizacji.

B ogdan Grzechnik – występując już 
jako nowy prezes – podsumował 
kierunki działania GIG. Zasadni-

czym celem jest polepszenie obsługi zle-
ceniodawców, które powinno się przeło-
żyć na wzrost prestiżu zawodu. Ponadto  
aby Izba mogła skutecznie działać, nie-
zbędna jest aktywizacja regionów (do po-
wstania oddziału regionalnego potrzeba 
35 firm) i zwiększenie liczby członków 
(obecnie jest ich 160, w ostatnim roku 
przybyło 10). Prezes zwrócił również 
uwagę na potrzebę współpracy z inny-
mi organizacjami geodezyjnymi. – Mu-
simy więcej pracować – zapowiedział. 

Gośćmi przedsiębiorców byli m.in.: 
geodeta województwa mazowieckie-
go Krzysztof Mączewski, prezes Stowa-
rzyszenia Geodetów Polskich Stanisław 
Cegielski, prezes Polskiej Geodezji Ko-
mercyjnej Waldemar Klocek oraz prezes 
Zachodniopomorskiej GIG Sławomir 
Leszko. W przeddzień Walnego Zgroma-
dzenia Izba zorganizowała sympozjum 
„Problemy geodezyjne i formalnoprawne 
przy projektowaniu i budowie dróg oraz 
linii kolejowych”.    n


